How did they form?

The inside of our planet is dynamic. Continents are part of tectonic plates that drift as they are moved around by slow but powerful convection currents that churn the Earth's mantle.  During Earth's history, these forces broke up and reassembled continents continuously, leaving some deep fractures or faults in the crust. The timing of the Monteregian intrusions coincides with the onset of the opening of the present Atlantic ocean.

  The Earth's mantle is mostly solid but very hot rock, but partial melting does occur occasionally in some places. This generates a source of magma that may persist for tens of millions of years, rising periodically as intrusions into the tectonic plate that is slowly drifting above this "hot spot".  This phenomenon explains the birth of the Hawaiian archipelago and Iceland, among others.  The coincidental occurrence of such a hot spot under a huge, deep fracture inherited from the breakup of the Precambrian supercontinent Rodinia is a plausible explanation for the location of the Monteregian hills.

The answer is not so simple, however: a hot spot cannot account for the pronounced differences in composition among Monteregian hills or their irregular pattern of ages along their west-to-east trend. The chemistry of the magma extracted from the mantle depends on its degree of partial melting, which minerals crystallized as the magma rose through the crust, and the type and amount of country rock that was mixed in with it.
Comment se sont-elles formées?

L'intérieur de notre planète est dynamique. La dérive des continents est due à des courants de convection qui retournent les couches profondes du manteau terrestre. Au cours de l'histoire de la terre, ces forces ont fragmenté et réassemblé les continents, causant des cassures profondes dans la croûte terrestre. L'âge des intrusions montérégiennes coincide d'ailleurs avec le début de l'ouverture de l'océan Atlantique actuel. 

D'autre part le manteau de la terre, solide mais très chaud, se met parfois à fondre partiellement à des endroits précis. De tels sites fournissent une source de magma qui persiste parfois des dizaines de millions d'années et s'échappe épisodiquement pour mettre en place une série d'intrusions dans une plaque tectonique qui dérive lentement au-dessus du manteau. Ce phénomène est notamment à l'origine de l'archipel hawaiien et de l'Islande. La coincidence d'un point chaud et d'une gigantesque fracture héritée de la rupture de l'ancien supercontinent précambrien Rodinia est une explication plausible de l'origine et la position des collines montérégiennes. 

Leur mystère n'est cependant pas entièrement résolu: on s'interroge toujours sur la cause des différences marquées de la composition entre les collines et la distribution irrégulière de leurs âges.  La composition du magma extrait du manteau dépend de son degré de fusion initial, des minéraux qui se cristallisent au cours de son ascension, et de la quantité de roches encaissantes qui ont fondu au contact de l'intrusion et s'y sont mélangées.
